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nodennost, protože noc a den jsou přibliž-
ně stejně dlouhé. Od tohoto dne se noc 
zkracuje a den prodlužuje, což trvá až do 
letního slunovratu, kdy je den dvakrát del-
ší než noc.

Co to ta jarní rovnodennost vůbec je? Jarní 
rovnodennost je okamžik, kdy Slunce vstu-
puje do znamení Berana. Slunce v tomto 
čase protne na své zdánlivé dráze po oblo-
ze (a ekliptice) nebeský rovník (jarní bod) 
ve směru z jižní polokoule na polokouli se-
verní.

Vlivem precese se tento jarní bod pomalu 
posouvá po ekliptice (50,26́ ´ za rok) proti 
směru zdánlivého pohybu Slunce. V době 
jarní rovnodennosti je délka dne a noci 
stejná. Přesněji řečeno byla by, kdyby 
Země neměla atmosféru a neuplatňoval se 
vliv atmosféry.
 
Atmosféra má na svědomí lom slunečních 
paprsků, díky čemuž vidíme Slunce nad ob-
zorem déle, než bychom měli. K tomu při-
stupuje i nenulový zdánlivý průměr Slunce. 
Shodná délka dne a noci tak nastává asi tři 
dny před jarní rovnodenností, tedy obvykle 
17. března.

Jarní rovnodenností končí zima, která na 
severní polokouli trvá 89 dní a 1 hodinu 
a, začíná jaro v trvání 92 dnů a 22 hodin. 
Po létu (93 dnů a 14 hodin) druhé nejdelší 
roční období. Do poslední dekády června si 
budeme muset počkat na první letní den.

Nikdy by mne nenapadlo, že o prvním jar-
ním dnu se může psát a přemýšlet takto.

Vážení obyvatelé Domova,
vážení příznivci a podporovatelé,
nenabízí se nic jiného než začít slovy: zača-
lo nám jaro… a tak u toho zůstaňme.

Kdy oficiálně začíná jaro? Někdo se učil 
20. března, jiný 21. března. Pravdu mají 
oba, tak jak jsem se dočetla na interneto-
vých stránkách s názvem Treking.cz, a pro-
to informaci předávám dále. 

Záleží na tom, který rok se zrovna píše. 
Astronomické jaro začíná v okamžiku, kdy 
se střed slunečního kotouče ocitne přesně 
nad rovníkem a Slunce vstoupí do zname-
ní Berana. K tomu každý rok dojde o nece-
lých šest hodin později, v přestupném roce 
o více než 18 hodin dříve.

Mohou za to přestupné roky. Kalendářní 
rok trvá 365 nebo 366 dní, ale Země oběhne 
kolem Slunce za 365 dní, pět hodin a 49 mi-
nut. Proto se okamžik jarní rovnodennosti 
opožďuje každý následující rok o přebýva-
jících pět hodin a 49 minut.

Jaro v roce 2023, stejně jako v letech před-
chozích začíná 20. března přesně ve 22 ho-
din a 24 minut večer. Jaro bude 20. břez-
nem začínat až do roku 2047. V roce 2048 
se už jeho začátek posune na 19. březen.

Na vině je také 400letý cyklus v našem ka-
lendáři. Do nového cyklu jsme vstoupili 
v roce 2000 a na jeho začátku jsou rozdíly 
nejpatrnější. Se začátkem astronomického 
jara „podle učebnic“, tedy 21. března, se 
naši potomci setkají až v roce 2102.
První jarní den označujeme jako jarní rov-

ÚVODNÍK
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Myslím si, že první jarní den máme každý 
v sobě. Najednou si každý z vás asi řekl, už 
je tady jaro. Můžeme to mít spojeno s ně-
jakou vzpomínkou, s prvním jarním kvě-
tem, který uvidíme v trávě, nebo prvním 
jarním zpěvem ptáků. Nechme si tedy ka-

ždý ten svůj a popřejme si hodně rados-
ti z odcházející zimy a příchodu teplých 
a slunečných dnů.

Mgr. Bc. Ilona Veselá,  
ředitelka

• 2024 – 20. březen – 04:06
• 2025 – 20. březen – 10:01
• 2026 – 20. březen – 15:45
• 2027 – 20. březen – 21:24

• 2028 – 20. březen – 03:17
• 2029 – 20. březen – 09:01
• 2030 – 20. březen – 14:51

Jarní rovnodennost v letech 2024–2030

Narozeniny

 1. 4. Ljuba Töltéssyová
 2. 4. Hana Barešová
 5. 4. Alma Fischerová
 5. 4. Milouš Herc
 6. 4. Alenka Marešová
 7. 4. Helena Hudečková
 7. 4. Andrej Zamba
 9. 4. Olga Bláhovcová
 10. 4. Zdeňka Pavlů

 11. 4. Pavel Babák
 11. 4. Jaroslav Faix
 12. 4. Jana Bímová
 13. 4. Eva Kramářová
 15. 4. Pavel Zajíček
 16. 4. Anna Bursíková
 16. 4. Jana Buschová
 16. 4. Rostislava Krajcová, MUDr.
 18. 4. Jindřiška Hlaváčková

 20. 4. Hana Burdová, Ing.
 20. 4. Věra Otradovcová
 25. 4. Růžena Cihlářová
 28. 4. Slávka Malkovská
 28. 4. Jaroslava Náhlovská
 29. 4. Eva Jarošová
 30. 4. František Mezei

Duben

Květen
 2. 5. Jaroslava Lágnerová
 4. 5. Helena Hájková
 5. 5. Marie Nováková
 7. 5. Miroslava Pokorná
 7. 5. Marie Zíková
 9. 5. Věra Jahodová
 10. 5. Miroslav Nerad
 12. 5. Václav Stehlík
 16. 5. Bohdana Šrámová

 18. 5. Zdeňka Kulhavá
 19. 5. Emília Klubrtová
 20. 5. Věra Kolářová
 21. 5. Jana Blahová
 21. 5. Josef Mužík
 21. 5. Anna Řežábková
 22. 5. Zdeňka Holubová
 25. 5. Bohumil Černík, Ing.
 27. 5. Věra Budilová

 27. 5. Jana Filípková
 27. 5. Zlata Surmajová
 27. 5. Dagmar Wicková
 28. 5. Eva Koťátková, MUDr.
 29. 5. Marie Hanilcová
 30. 5. Alžběta Konrádová
 30. 5. Přemysl Vanke, akad. malíř
 31. 5. Drahomíra Klemšová
 31. 5. Jana Švestková
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Vítáme nové obyvatele
Leden

Únor Březen

Věra Kosíková
Bohumil Černík, Ing.
Ludmila Moravcová
Eva Jarošová
Dušan Březina
Marta Charuzová
Daniela Duhová
Jana Buschová
Vlastimila Krutílková
Helena Šeráková

 Marie Zíková
 Oldřich Hulec, Ing.
Růžena Cihlářová
 Zdeňka Holubová
 Josefa Šilhanová
 Zdeňka Mašková
 Miluše Ptáčková
 Zdeněk Lukeš
 Jaroslav Hamza
 Jiří Stodola

Jaroslava Horáková
Jaroslava Babková
Zdeňka Vrtišková
 Václav Stehlík
 Jana Jánská
 Josef Mužík
 Jaroslava Handlová
 Jarmila Králová
 Květa Lánská
 Rudolf Kouba

 Ladislav Syrový
 František Filandr
 Renata Havlíková
 Jiří Klejna
 Václav Vaníček
 Vojtěch Uličný
 Jana Plevzová
 Emilia Haviarová
 Miloslava Havrdová

 Milada Jandová
 Slávka Nosková
 Věra Langerová
 Eva Dušková
 Eva Kučerová, Mgr.

 Alena Kotková
 Jana Mašková
 Eva Blovská
 Anna Kohutová

Jana Dupalová
Jaroslav Rudolf
Marie Kašparová, Mgr.
Petr Kallausch
Adolf David

Helena Bartošová
Josef Bůžek
Zdeněk Wirth
Zdeňka Moučková
Anna Bursíková

Rozloučili jsme se
Únor
Vlasta Petryšynová
Eva Žyrková
Ludmila Bucifalová
Marta Sacharová
Josef Majer
Eva Dušková

Leden
Anna Šafaříková
Jaroslava Handlová

Březen
Dana Kabická
Květa Zittová
Jana Plevzová
Božena Aignerová
Alena Víchová

Libuše Herglová
Eva Borecká
Dagmar Saktorová
Magdalena Kalendová
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AKTUALITY

Cestovatelský rok
Možná jste již zaregistrovali, že od ledna 2023 
probíhají v divadelním sále přednášky v rámci 
cestovatelského klubu.

Každý rok má své nosné téma a letos to bude 
právě cestování. Jelikož svět je veliký a nikdo jej 
nemůže procestovat úplně celý, klub zprostřed-
kuje cestování pomocí různých přednášek. K vi-
dění bude jistě mnoho zajímavých míst. 

Většinu přednášek si pro vás připravili dobrovol-
níci, kteří se nebojí o svých zážitcích vyprávět.

Mohli jste zaznamenat Francii, Skotsko, Island 
a těšit se můžete například na země, jako je An-
glie, Maďarsko, nebo dokonce Pákistán. Kousek 

od divadelního sálu bude také k vidění stírací 
mapa světa, na níž  každý přednášející po bese-
dě setře tu „svou“ zemi, o které vám vyprávěl.

Úspěch v týmu aktivizace
Tři z aktivizačních pracovníků Domova podstou-
pili kurz trenéra paměti I. stupně, který pořádala 
v lednu Česká společnost pro trénování paměti 
a mozkový jogging.

V rámci kurzu se naučili jak teoretické základy, 
tak praktické dovednosti a odnesli si zajímavé 
tipy, jak zlepšit paměť a rezervní kapacitu moz-
ku. Nabyté vědomosti uplatní při aktivizačních 
činnostech Domova.

Rozloučili jsme se

Libuše Herglová
Eva Borecká
Dagmar Saktorová
Magdalena Kalendová
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Vždy jednou za měsíc se ve středu před 4. nedělí scházíme v místní kapli. Začínáme v 16 ho-
din. Zhruba hodinu sedíme, zpíváme písně z evangelického zpěvníku, čteme si z Bible. Je to 
i příležitost k rozhovoru nad tím, co jsme v uplynulých týdnech prožili. Setkání je otevřeno 
všem lidem dobré vůle.
Na toto setkání volně navazuje od 18:00 biblická hodina, která je jednou z mnoha akcí, kte-
ré probíhají ve sborovém domě Milíče z Kroměříže (Donovalská 2331/53) asi 600 metrů od 
Domova pro seniory.
Evangelíci z tohoto sborového domu vás zvou nejen na biblickou hodinu, ale především 
každou neděli k bohoslužbám od 9:30, případně na program (ne)jen pro seniory – „kavár-
nička“ – každé 1. úterý v měsíci, tj. 4. 4., 2. 5. a 6. 6. od 10:00.
Na tyto i jiné aktivity v kostele je možné domluvit a zajistit odvoz autem. Rádi pro vás přije-
deme. Jste srdečně zváni. Obraťte se na sestru Hanu Štěpánkovou, tel. 723 352 821.

Těšíme se na setkání s vámi!

Jaroslav Pechar (evangelický farář v Braníku a na Jižním Městě) a Hana Štěpánková 
kurátorka evangelického sboru Jižní Město)

Setkávání v kapli

Vážení a milí obyvatelé DS Chodov, 
již tradičně vám předkládáme v časopisu 
Chodováček výstupy z šetření spokoje-
nosti jak klientů, tak i osob blízkých. Ten-
tokrát však nabídneme shrnutí výsledků 
dotazování za rok 2021 a za rok 2022, pro-
tože v roce 2022 jsme se rozhodli pro změ-
nu harmonogramu průzkumu. Ti s vás, kdo 
bydlí v DS Chodov nikoliv prvním rokem, 
vědí, že velké dotazování obvykle probí-
halo v červnu. V roce 2022 jsme rozdávali 
velké dotazníky dvakrát: v létě 2022, kdy 
jsme se ptali na spokojenost s poskytova-
nými službami za rok 2021, a hned poté 

v listopadu 2022, kdy jste hodnotili kvalitu 
sociálních služeb za rok 2022. Příští prů-
zkum proběhne tedy v listopadu 2023. 
Vždy to bylo a zůstává i nadále anonym-
ním dotazníkovým šetřením vaší spoko-
jenosti se službami a péčí. Stále se také 
zajímáme i o to, jak vaši blízcí vnímají péči 
a služby, které vám poskytujeme. 
V následujícím textu najdete přehled vý-
stupů z obou těchto šetření (léto, podzim) 
a reakce vedení DS Chodov. 

Děkujeme všem, kteří se na hodnocení 
našich služeb podíleli!

DOTAZNÍK SPOKOJENOSTI
VYHODNOCENÍ 
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DOTAZNÍK SPOKOJENOSTI
PRO KLIENTY DOMOVA PRO SENIORY CHODOV

V Domově pro seniory Chodov (dále DS 
Chodov) proběhl výzkum spokojenosti 
klientů (za období II. pololetí roku 2021 
a I. pololetí roku 2022 a následně v rámci 
přechodu na nový model výzkumu v listo-
padu 2022 za celý rok 2022). Klienti byli 
osloveni formou anonymních dotazníků. 
V obou šetřeních bylo v době zjišťování 
spokojenosti rozdáno pokaždé 260 dotaz-
níků. V prvním šetření se vrátilo 211 do-
tazníků a v druhém 144. První šetření 
probíhalo v červnu 2022 a druhé šetření 
v listopadu téhož roku. Od osob blízkých 
se vrátilo v létě 51 vyplněných dotazníků, 
a na podzim 35 vyplněných dotazníků. 

Nejdříve jako vždy trochu statistiky o re-
spondentech klientech. 

Nejpočetnější opět byla skupina obyva-
tel, kteří žijí v DS Chodov déle než rok, 
ale méně než pět let. Méně než pětina re-
spondentů žije v třílůžkových pokojích. 
V jednolůžkových a dvoulůžkových poko-
jích bydlí ostatní respondenti skoro rov-
ným dílem. 

V létě v dotazníku jsme se vás ptali na ob-
dobí covidové karantény, jak jste ji proží-
vali v DS Chodov. Následující graf č. 1 odpo-
vědi znázorňuje. 

graf č. 1
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Je potěšující, že skoro všichni respondenti 
se cítí v DS Chodov bezpečně (93 %), líbí se 
jim zde (87 %) a převážná většina je spoko-
jená s dodržováním jejich práv v DS Chodov 
(89 %). Obdobný počet respondentů také 
uvedl, že sociální služba splňuje jejich oče-
kávání (88 %). 

Průměrné „známky“ hodnocení služeb 
a komunikace zaměstnanců s klienty potvr-
zují celkovou spokojenost klientů. (Hodno-
tilo se jako ve škole na škále od „výborně“ 
– „1“ po „nedostatečně“ – „5“.) Průměrná 
„známka“:

• ubytování: 1,4 (léto) a 1,5 (podzim)
• stravování: 1,7 (léto) a 2 (podzim)
• úklid: 1,7 (léto), a 1,8 (podzim)
•  praní a žehlení prádla: 1,2 (léto)  

a 1,4 (podzim)
• údržba: 1 (léto) a 1,2 (podzim)
•  komunikace personálu s klienty:  

1,2 (léto) a 1,5 (podzim)

Pořádané kulturní a volnočasové aktivity 
ohodnotili respondenti opět průměrnou 
známkou 1,1 v létě a 1 na podzim. A jaké ak-
tivity případně někomu schází? 

Podívejte se na grafy č. 2 a č. 3. 

Následuje blok dostupnosti a kvality infor-
mací pro klienty. Z odpovědí respondentů 
plyne, že 18 % v létě a 22 % na podzim neby-
lo informováno o tom, že v DS Chodov ordi-

nuje praktický lékař. Je nutno podotknout, 
že informace o ordinaci a službách prak-
tického lékaře v DS Chodov jsou klíčovými 
v souhrnu dalších informací, které uvádíme 

graf č. 2
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graf č. 3

již během informačních schůzek pro bu-
doucí klienty. O tom, že v DS Chodov působí 
výbor obyvatel a stravovací komise, jejichž 
jednání se může zúčastnit každý klient, ne-
vědělo 14 % respondentů v létě a 18 % re-
spondentů na podzim. Přitom na každém 
setkání vedení domova s obyvateli odka-
zujeme na práci výboru obyvatel a stravo-
vací komise a vyzýváme k účasti na jejich 
schůzích. A když jsme u těch setkání s vede-
ním, tak jejich frekvence 2x ročně převážné 
většině respondentů vyhovuje (85 % v létě, 
84 % na podzim). Dlouhodobě se ukazuje, 
že se časopisu Chodováček nedaří najít ces-
tu ke svým čtenářům, protože více než po-
lovina respondentů (61 % v létě a 58 % na 
podzim) uvedla, že časopis neodebírá. To je 
velká škoda, protože časopis obsahuje jak 

důležité informace o dění v DS Chodov, tak 
i zajímavé články. 
Přibližně v rozsahu intervalu hodnot před-
chozích roků se pohybuje počet responden-
tů informovaných o tom, že mohou podat 
stížnost na služby v DS Chodov, a to 88 % 
v létě a 83 % na podzim. 

V porovnání s předchozími roky se ukazuje, 
že informovanost respondentů o klíčovém 
pracovníkovi začíná mírně růst (62 % v létě, 
65 % na podzim). 

V porovnání s rokem 2021 se vylepšila si-
tuace s využíváním ostatních služeb mimo 
DS Chodov. Počet těch, kdo využívají služeb 
mimo DS Chodov, mírně roste a je to více 
než třetina klientů. 
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DOTAZNÍK SPOKOJENOSTI
PRO OSOBY BLÍZKÉ KLIENTŮ DOMOVA  

PRO SENIORY CHODOV

Prostředí DS Chodov všichni ohodnotili 
jako vyhovující a bezpečné (97 %), s výjim-
kou jednoho respondenta z podzimního 
průzkumu. V létě 71 % blízkých a příbuz-
ných znalo klíčového pracovníka svého 
blízkého a na podzim dokonce 82 %, pro-
centuálně je to větší hodnota než u samot-
ných klientů. Zhruba dvě třetiny respon-
dentů sledují nabídku aktivit v DS Chodov. 
Co jim slouží jako informační zdroj? Staré 
dobré nástěnky v DS Chodov (36 % v létě, 
43 % na podzim) anebo webové stránky DS 
Chodov (33 % v létě, 23 % na podzim). Ča-
sopis Chodováček bohužel není význam-
ným informačním zdrojem.

Kulturní nabídku a aktivity ohodnotili re-
spondenti vesměs jako výborné a velmi 
dobré. Průměrná známka v létě – 1,5 a na 
podzim 1,1. Co se týká konkrétních akti-
vit, kterých se účastní klienti, potěšilo nás, 
že příbuzní a přátelé klientů mají přehled 
o těchto aktivitách a odpovědi „žádné“ či 
podobně byly uvedeny opravdu ojediněle. 
Po dobu celého roku 2022 jsme věnovali 
pozornost monitoringu individuálních ak-

tivit pro klienty a hodnocení jak klienty, tak 
osobami blízkými ukazuje, že jdeme správ-
ným směrem.

Svou spokojenost s poskytovanou službou 
v DS Chodov ohodnotili respondenti prů-
měrnou známkou 1,5 v létě a 1,7 na pod-
zim. Komunikace a chování personálu byly 
hodnoceny průměrnou známkou 1,5 v létě 
a 1,8 na podzim. Toto hodnocení bylo ne-
patrně vyšší než loni. Výborně hodnotili 
blízcí klientů práci kadeřnici a pedikérky. 
Pozitivně byly hodnoceny také služby bu-
fet a cukrárna. U ostatních služeb (rehabi-
litace, cukrárna, bufet) převládají jedničky, 
ale na tyto otázky v průměru odpověděla 
pouze třetina respondentů.

V prostoru pro volné odpovědi, kde se 
mohli blízcí klientů vyjádřit k tomu, jaké 
další služby by ocenili klienti, tuto možnost 
v létě využilo 27 respondentů z 51, a na 
podzim 17 z 35. Tentokrát bylo jen několik 
konstatování, že klient je spokojen a žádné 
další služby již nepotřebuje.

A teď se budeme věnovat hodnocení našich služeb rodinami a přáteli  
klientů a nabídneme vám i vyjádření vedení DS Chodov. V létě nas zají-
malo, jak vnímali vaši blízci opatření v DS Chodov v době covidu-19. Na 
volně položenou otázku odpovědělo 21 respondentů z 51, z nichž 13 vní-
malo opatření jako adekvátní situaci. Šest respondentů ohodnotilo toto 
období jako velmi náročné pro své blízké. Dva respondenti zdůraznili, 
že díky telefonickému kontaktu či směru balkonu na silnici mohli zůstat 
v kontaktu s klienty. Jako největší problém označovali blízcí právě izolaci 
a nemožnost návštěv.
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Co navrhovali blízcí pro rozšíření služeb 
pro klienty?

Oba dotazníky obsahovaly upozornění na 
nedostatečný úklid. Prosíme vždy, pokud 
se objevují nedostatky při uklidu, ať už oje-
dinělé či z vašeho pohledu stálé, řekněte 
o tom koordinátorce patra. Jednak kaž-
dý z nás má vlastní představy o tom, co je 
uklizené a co ne, jednak se bez vašich upo-
zornění nemůžeme dozvědět o veškeré ne-
kvalitně odvedené práci.

Některé odpovědi se týkaly lékařské péče. 
Například, objednávání a doprovod k od-
borným lékařům. Zde můžeme zopakovat, 
že DS Chodov jako poskytovatel sociálních 
služeb zprostředkovává péči odborných 
lékařů, ale pouze na základě volné kapa-
city těchto ordinací. Děláme, co můžeme, 
abychom tuto potřebu zajistili: oslovujeme 
odborné ambulance, hledáme nové kon-
takty. Nicméně v dnešní době je nejlepším 
řešením pro klienta zůstat v péči svého 
ošetřujícího odborného lékaře. Co se týče 
doprovodů, již při úvodních rozhovorech 
a na adaptačních schůzkách mluvíme s ro-
dinami o tom, že zajištění doprovodů ze 
strany DS Chodov je náročné z personální-
ho hlediska, a proto v této věci potřebuje-
me spolupracovat s rodinami.

Připomínky ke stravování v odpovědích 
respondentů řešíme každoročně. Nejlepší 
cestou zůstává účast na jednáních stravo-
vací komise, kterých se vždy účastní ve-
doucí stravování / nutriční terapeut. Právě 

zde je prostor pro nalezení řešení, které 
uspokojí stravovací nároky klientů.

Někdo si stěžuje na vysoké ceny v bufetu či 
cukrárně, to však nemůže DS Chodov vý-
znamně ovlivnit. Nicméně znovu budeme 
diskutovat s nájemci prostor o možnosti 
snížení cen pro klienty. Respondenti uved-
li, že by uvítali, kdyby cukrárna pracovala 
i o víkendu a kdyby v bufetu byla umístěna 
televize. Pracovní dobu cukrárny či bufetu 
také nemůžeme regulovat, umístění televi-
ze v bufetu je sporné, někteří si ji přejí a ji-
ným vyhovuje, že zde není.
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V tomto roce zaznělo několik připomínek 
ohledně oblečení. Například, citujeme: „…
aby v prostorech DS Chodov neprodávali 
drahé oblečení „překupníci“, ale kupovalo 
se levně od Vietnamců“. K tomuto lze pou-
ze říct, že nákup oblečení je plně v kompe-
tenci samotných klientů či jejich blízkých, 
a DS Chodov se v tomto žádným způsobem 
neangažuje. Navíc, bylo to přání klientů vy-
slovené na setkání s vedením DS Chodov, 
aby prodej ve stáncích s oblečením v pro-
storech na hale byl po covidu obnoven, 
protože právě u těchto prodejců si mohou 
klienti sami nakoupit to, co se jim bude lí-
bit. Další připomínky se týkaly drobných 
oprav oblečení a žehlení. Všechny tyto 
otázky směrujte na koordinátorky či koor-
dinátora. Ochotně všechno vysvětlí, nebo 
pomohou s vyřizováním potřebné služby.

Další téma letošních dotazníků – nákupy, 
ať už potravin, léků, doplňků strávy či vita-
minů… Když je rodina schopna nákupy pro 
klienty zajišťovat, prospívá to všem – klien-
tům, rodinám i DS Chodov. Jestliže taková 
možnost chybí, například klient má rodinu 
daleko nebo nemá nikoho, kdo by za ním 
chodil na návštěvy, nákupy všeho potřeb-
ného klientům zajišťujeme. Opět se obraťte 

na koordinátorku nebo koordinátora patra 
a vše vám zprostředkuje.

Poslední dnešní odpověď se týká přání, 
aby bylo v DS Chodov více vážné hudby, 
koncertů, čtení na pokračování, audioknih, 
her, mazlení se zvířatky, vyjížděk za zážit-
ky na krátké výlety, výuka angličtiny a aby  
klienti za příznivého počasí trávili více času 
na čerstvém vzduchu na zahradě. Jsme 
rádi, že vnímáte DS Chodov jako zprostřed-
kovatele bohaté nabídky kulturních a vol-
nočasových aktivit. Všechny výše uvedené 
aktivity v DS Chodov probíhají a aktivizační 
tým je plně vytížen. Vyhledáváme ke spo-
lupráci dobrovolníky – pro travení volného 
času s klienty na zahradě, pro povídání, pro 
výuku nejen cizích jazyků, ale i práce s po-
čítačem, tabletem, mobilem… Oslovujeme 
umělce, včetně hudebníků všech žanrů, 
aby potěšili klienty svým uměním. Podle 
vysokého hodnocení aktivit jak klienty, tak 
osobami blízkými, vnímáme, že nedělá-
me v této oblasti málo a pracujeme dobře.  
Ovšem, vždy je prostor pro zpestření nabíd-
ky aktivit, a o to se každý rok snažíme. Pro-
to děkujeme za veškeré podněty v této věci.

Naším přáním je, aby se vám v DS Chodov 
žilo dobře, abyste se zde cítili v bezpečí 
a abyste i přes stesk po předchozích život-
ních etápách tady a teď byli spokojení. Dě-
kujeme za důvěru.

Vedení DS Chodov 

Výsledky zpracovala a připravila  
Mgr. Elena Kubejová, CSc.,  

metodik DS Chodov. 



13

POEZIE

Domov D1

Začal podzim deštivý

už nesbíráme maliny.

Barevné listí padá z nebe

a já myslím jen na tebe.

Půjdem spolu na houby,

kéž z nás nikdo nezbloudí.

Žádný dlouhý cakyfraky

půjdem také pouštět draky.

Básně podzimu

Domov D2

Když se blíží listopad

podzim o sobě dává znát.

Padá listí ze stromů

konec sportu, jdu domů.

Zatopím si v kamnech.

Lásky letní zanech.

Na polích se pečou brambory

- říkáme jim kobzoly.



14

TŘÍDENNÍ NÁVŠTĚVA 
BENÁTEK

Aktivizační pracovnice Tereza Jecho-
vá se vydala na cesty po Evropě. Spolu 
s přáteli zavítala do romantického měs-
ta Benátky v Itálii. Pro vás sepsala člá-
nek a nafotila to, co ji na výletě zaujalo.

Náš poznávací okruh Evropou začal ve stře-
du 14. září v italském městě Benátky. 
Benátky neboli italsky Venezia, město ne-
konečných možností! 
Jsou hlavním městem severoitalské ob-
lasti, jeho historické jádro leží na několika  
ostrovech. Jsou odděleny ostrovem Lido 
od Jadranského moře a novější stavby byly 
již postaveny na pevnině.
Město ze všech stran omývají vodní kaná-
ly, několikrát do roka bývají tak zvané dny 
„acqua alta“ (vysoká voda), to znamená, 
že se zvýší hladina moře o 90 centimetrů 
a i pevnina se tak ocitne pod vodou. 

Po městě funguje nejvíce lodní doprava, ta 
vás skutečně dopraví po celých Benátkách 

a jeho přilehlých ostrovech, jako je napří-
klad Lido nebo Murano. Na ostrově Lido 
najdete písčité pláže plné mušlí nejrůzněj-
ších velikostí. Je to také asi jediné místo, 
kam se pojedete v Benátkách vykoupat. 
V kanálech ve městě je totiž koupání přísně 
zakázáno! 

Zde na fotografii najdete pohled na ostrov 
Lido z takzvaného vaporetta – benátský ve-
řejný lodní autobus. Pomocí něj se dosta-
nete po celém ostrově. Jízda na osobu není 
zrovna levná záležitost – 9,50 eura za jízdu, 
ale můžete dojet až na vzdálenější ostrovy. 
Pokud máte rádi romantiku a máte dost 
peněz, tak pro Benátky jsou nejtypičtější 
gondoly. Gondola je menší lodička urče-
ná především pro páry, kdy vás gondoliér 
proveze po benátských kanálech, za sou-
mraku je to ideální romantická projížďka. 
Jedna jízda trvá 30 minut a stojí mezi 80 
a 100 eury. 

U každého domu, hotelu či jiné budovy 
v Benátkách najdete také vlastní malé pří-
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stavy, kde kotví lodě různých druhů a ve-
likostí. Pohodlně se dá také cestovat pěš-
ky. Nakoupit si můžete v supermarketech, 
jaké jsou známé i u nás, nebo na trhu. 
Restaurace jsou na každém rohu a všude si 
pochutnáte na pizze nebo pastě – tedy těs-
tovinách v různém podání, oblíbené jsou 
také sendviče nebo mořské plody. Všude 
jsou také různé stánky s tradičními potravi-
nami a pokrmy. Najdete tu hodně cukráren 
a pekáren, kde mají vždy čerstvé zboží. My 
jsme si hodně věcí kupovali na trhu nebo 
v obchodě a dělali jsme si studené večeře 
z toho, co nabízí místní sortiment. V Itálii 
mají výborné ovoce a sýry, mozzarella ne-
směla chybět ani na našem talíři. Také jsme 
zkoušeli kvalitu jejich uzenin a musím říct, 

že šunku mají výbornou. Na fotografii níže 
uvidíte naši první večeři, a to tyčinky – gri-
ssini, které se podávají i jako předkrm mís-
to pečiva, uzený sýr, hermelín, krůtí šunku 
a vyuzený salám z hovězího masa. 

Benátky bývaly námořní a obchodní vel-
moc a středisko sklářství a dodnes mají  
velký historický, kulturní, společenský i ad-
ministrativní význam. Ve středověku byly 
centrem Benátské republiky, dnes jsou 
středem své oblasti, probíhá tu bohatý 
kulturní život. Nachází se zde velký přístav 
a letiště. Sklářský průmysl se zachoval do 
současnosti. Na ostrově Murano je velké 
sklářské muzeum, kde se můžete podívat 
na výrobu skla, a také si v každém obcho-
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dě můžete zakoupit rozmanité skleněné 
kousky. 
A obchodů se suvenýry je zde opravdu 
hodně, najdete tam nejen pohlednice, 
známky nebo magnetky na lednici, ale 
také spoustu různorodých masek na obli-
čej. A to hlavně proto, že na jaře probíhá 
v Benátkách slavný benátský karneval, 
který sice není tak velký jako v Riu, ale je 
neméně tak oblíbený. 
V každém lichém roce se v Benátkách koná 
přehlídka současného umění, také se zde 
pořádá filmový festival. Benátky jsou také 
památkou UNESCO, a každoročně je na-
vštíví přibližně 75 milionů lidí. 

Rozhodně doporučuji navštívit náměstí 
svatého Marka. Najdete zde mnoho pa-
mětihodností. 
Například baziliku svatého Marka, což 
je hlavní kostel. Také je to jedna z nejvý-
znamnějších památek v Benátkách. Dnes 
je to jeden z nejzachovalejších příkladů 
byzantské architektury. Hned vedle je 
Dóžecí palác. Ten dostal svou podobu ve 
14. století, je to jedna z nejzachovalejších 
památek gotické architektury v celé Itálii. 
V Benátkách je také spousta různých mos-
tů, jen díky nim je možno cestovat pěšky 
z jednoho konce ostrova na druhý. Jelikož 
jsou zde kanály, tak se jinak než přes most 
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na druhou stranu nedostanete. 
V Benátkách jsme strávili tři příjemné dny, 
kdy jsme prošli město křížem krážem. Vy- 
užili jsme jízdu již zmíněným vaporettem, 
abychom se dostali na ostrov Lido a také 
na ostrov Murano. Měli jsme teplé počasí 
a jeden den jsme z velké části byly na plá-
ži. 
Stravovali jsme se svépomocí, ochutnáva-
li jsme místní suroviny a poznávali místní 
kulturu. 
V Benátkách také platí spousta různých 
zákazů, jedním z nich již zmíněný zákaz 
koupání. Pro zajímavost vám připíšu ještě 
některé. A cestování zdar!

A pozor, nedodržení zákazů v Itálii zname-
ná velkou pokutu!

•  Krmení holubů na piazza San Marco 
je protizákonné. I když fotka s krme-
ním holubů se stala téměř nutností 
pro každého turistu, pozor na to, kr-
mení je od roku 2008 zakázáno.

• chození v plavkách po městě

• jízda na kole 

• veřejné pikniky a mnoho dalších
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MEDAILONEK

Tomáš Ringel

Narodil se roku 2001 do velmi nadané ro-
diny. Tomášův tatínek je nadaným drezé-
rem šelem a jeho maminka je artistkou. 
Základní školu vystudoval v Praze. Když 
mu bylo devět let, prosadil si svou účast 
v pořadu Talentmania, kde se probojoval 
až do finále. Chtěl začít studovat konzer-
vatoř, přihlásil se, byl přijat, ale po krátké 
době odešel. Dostával soukromé hodiny 
a probudil v sobě talent, o kterém nikdo 
nevěděl. Vystudoval tedy cestovní ruch. 
Jeho talentu si všimla zpěvačka Eva Pi-
larová, když mu bylo asi dvanáct let. Od 
té doby se mu snažila pomáhat, dala 
mu několik rad, kterými se stále řídí. Od 
roku 2010 hraje v muzikálech. Například 
v Bídnících, kde začínal s rolí Gavroche. 
Vystupoval také v divadle Semafor vedle 
Jiřího Suchého a Jitky Molavcové. Vystu-
poval na Broadwayi, v Rudolfinu, ale také 
v koncertních sálech v Německu. Něko-
likrát byl hostem Evy Pilarové na jejích 
koncertech. Momentálně se kromě kon-
certování připravuje na hlavní roli piráta 
Jakoba v muzikále Ostrov pokladů, který 
napsal Josef Laufer. 

Když dospíval, měl na tři roky zakázá-
no zpívat kvůli tomu, že začal mutovat 
a zpívání by mu v té době mohlo poško-
dit hlasivky. Během pandemie covidu-19 
se plně věnoval studiu na střední ško-
le a jeho dokončení. Rád by se prosadil 
v muzikálech a v sólovém zpěvu. 

Zajímavostí je, že k seznámení s Evou Pilarovou významně napomohl 
jeho otec, asi v roce 2003 měla Eva Pilarové koncert kousek od Tomášo-
va bydliště. Tatínek se rozhodl na něj zajít. Napsal zpěvačce dopis, při-
ložil píseň nazpívanou Tomášem a vše zabalil do dárkové tašky, kterou 
po koncertě paní Pilarové předal. Ona si CD pustila a ozvala se zpátky. 
Pak už Tomáš hostoval v televizi, kde zpíval na živo. A jak je vidět nebo 
spíš slyšet, jeho talent je opravdu velký. 
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Jak již určitě všichni víte, u vás v Domově probíhá již několik let mezigene-
rační setkávání s mateřskou školkou Semínko, která sídlí v Toulcově Dvoře. 
Konkrétně sem dochází třída lesníčků pod vedením paní učitelky Karolíny 
a pana učitele Honzy.

SEMÍNKO

Jak už vyplývá z názvu, jsou lesníčci lesní 
třída. Celý rok pobývají v maringotce, učí 
se lásku k přírodě. Pečují o rostlinky a zví-
řátka v Toulcově Dvoře, jsou šetrní k pří-
rodě a hodně cestují za kulturou. Jsou 
celý den venku a tím se učí lidskosti, úctě 
a zdravému životnímu stylu. 

Podle toho také vypadala naše setkávání, 
která probíhala pod záštitou organizace 
Mezi Námi, jejichž skvělá koordinátorka 
Helena naši skupinu dovedla až k oceně-
ní a značce Mezigeneračně. 

Děti do Domova docházely jednou mě-
síčně, nejdřív na domov D a časem na 
domov A. Během pandemie covidu-19 
jsme byli neustále v kontaktu pomocí 
moderních technologií, kdy jsme si posí-
lali fotografie, videa a především obráz-
ky a dárečky. Stále jsme tedy byli spolu. 
Setkávání probíhalo hlavně na zahradě, 
sázeli jsme kytičky, zpívali a hráli si. Na 
Vánoce jsme pekli cukroví a vyráběli vá-
noční věnce. Tvořili jsme z papíru, látek 
a přírodnin. Smáli jsme se! Zkrátka jsme 
se dobře bavili. 
Neminulo nás ani loutkové divadlo, bub-
nování nebo tanec s panem Veletou. 
Krásná byla i návštěva dětí v jejich pro-
středí v Semínku u maringotky, kde mají 
děti vystavené obrázky od vás, dárky, 
které jsme společně vytvořili, a společné 
fotografie! Mohli jsme se podívat na kozy, 

které mají pastvinu hned vedle maringot-
ky. Načerpali jsme od dětí síly do dalších 
dní a především jsme si vzájemně předali 
inspirace a odkazy do budoucna. 

Ale všechno hezké jednou končí. A to pla-
tí i v našem případě. Tímto bychom chtě-
li dětem popřát, ať z nich vyrostou dobří 
lidé, panu učiteli, mnoho ať se mu daří 
v jeho budoucí profesi, a paní učitelce 
Karolíně, která v tom s námi, mezi námi, 
byla od začátku a která vedla děti, aby se 
k vám klientům chovaly s úctou a respek-
tem, aby to, co předávala dětem ve škol-
ce, předala i tomu svému, které je na ces-
tě, a aby ji v životě potkalo jen to nejlepší! 

Děkujeme.

Článek o spolupráci a posledním setkání 
sepsala aktivizační pracovnice  

Tereza Jechová.
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V divadelním sále se sešli zástupci hned tří generací najednou: děti, jejich rodiče a vy,  
klienti Domova. O program  se postarali ti nejmenší. Tak vypadala akce Baby Dance.

FOTOGALERIE

Do divadelního sálu díky projektu Ježíškova vnoučata zavítal iluzionista Pavel Dolejška. 
Do svého zajímavého vystoupení  zapojil řadu z vás.



21

FOTOGALERIE

Přední herec Jaroslav Satoranský navštívil diskusní pořad Domova Křeslo pro hosta. Ja-
roslav Satoranský je český herec a dlouholetý člen hereckého souboru pražského Divadla 
na Vinohradech. Má na svém kontě bezpočet rolí ve filmech, seriálech a v divadle. V roce 
2021 obdržel Cenu Thálie.

V Křesle pro hosta se také uvelebil pa-
tron Domova Otakar Brousek mladší. 
Příjemné povídání zaujalo všechny pří-
tomné.
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Surikaty přijely do DS Chodov ze Zoo Zájezd. Dorazil s nimi také želvák Venda a dva bod-
líni. Návštěvu zahájila paní ošetřovatelka poutavým výkladem o zajímavostech chovu těch-
to zvířat. Každé z nich si mohli klienti pohladit a blíže se s ním seznámit. Rozpustilé surikaty 
běhaly po celém sále a svou zvídavostí bavily všechny diváky. Velké díky za tento nevšední 
zážitek patří organizátorům projektu Ježíškova vnoučata a především laskavé dárkyni.

FOTOGALERIE
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Hostem pořadu Křeslo pro hosta byl vynikající operní pěvec, basbarytonista Adam Pla-
chetka, který zajímavé vyprávění zpestřil společným zpěvem s klienty.

Vědecko-technický
klub se v jedné z přednášek zaměřil na Peru. Dr. Jan Klimeš z oddělení inženýrské geologie 
Ústavu struktury a mechaniky hornin AV ČR pobyl v této zemi 19 let, mohl tedy fakta roz-
šířit také o své zkušenosti.

FOTOGALERIE
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Vzkazy pro mladou generaci napsali klienti Domova v rámci projektu Ježíškova vnou-
čata, do kterého se s nadšením zapojili. Jejich životní rady a motta jsou vzácnou inspirací 
a podnětem k zamyšlení pro čtenáře jakéhokoli věku.

FOTOGALERIE



25

FOTOGALERIE



26

Tradiční maškarní ples DS Chodov se i le-
tos velice vydařil. Klienti si připravili krás-
né masky a užili si hudbu, tanec i spoustu 
další zábavy.

FOTOGALERIE
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